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Připravit hromadu dobrého jídla a pití, otevřít si provizorní stánek a nabízet jej svým sousedům i

náhodným kolemjdoucím. Právě v tom tkví podstata Restaurant Day, který se během několika let

rozšířil po celém světě. Jedním z prvních měst, které se u nás k festivalu připojily, byl díky Martině

Seidlerové i Jeseník.

Martina Seidlerová začala s kamarády v Jeseníku pořádat Restaurant Day. | foto: archiv Martiny Seidlerové

Kde jste se poprvé setkala s akcí Restaurant Day?

Bylo to v Praze, moje spolubydlící mi řekla, že se něco takového chystá, že si můžeme otevřít

Chci lidi spojit dobrým jídlem, říká organizátorka Restaurant Day - 5p... http://olomoucky-kraj.5plus2.cz/tiskni.aspx?r=ppd-jesenik&c=A1409...

1 z 3 19. 10. 2014 22:46



vlastní malou restauraci. Řekla jsem si, že je to super nápad, že ráda vařím a připojím se. Ještě

se dvěma kamarádkami jsme navařily hromadu jídla, jedna byla Slovenka, takže dělala halušky,

já předtím byla rok v Mexiku, takže jsem dělala mexické kokosky. Práce je to ale náročná, začaly

jsme vařit v šest večer a skončily ve tři ráno.

Uspěly jste se svým jídlem?

Ano, hned vedle se hrálo divadlo a hladoví divadelníci nám potom všechno snědli. Tehdy jsem

začínala teprve pracovat v Praze, takže jsem hned poznala spoustu zajímavých lidí a získala

nové kontakty.

Pak jste se tedy rozhodla p řivést Restaurant Day i do Jeseníku?

Přesně tak, z Jeseníku pocházím a strašně ráda se sem vracím. Takže jsem si řekla, proč by

taková akce měla být jen v Praze, proč by nemohla být i v Jeseníku. Bývá to čtyřikrát do roka, v

Praze jsem se s tím setkala v listopadu a hned v únoru jsme už dělali Restaurant Day poprvé v

Jeseníku.

Měla jste strach, jestli bude o akci zájem?

To ano, všichni nás odrazovali, že v únoru tady bude kopa sněhu, že nikdo nepřijde. Nakonec ale

svítilo sluníčko, lidí přišlo spousta, takže jsme byli moc spokojení. Vyprodáno jsme měli za dvě

hodiny, ani jsem nestíhala počítat, kolik lidí přišlo.

Co vůbec už mohli lidé v Jeseníku ochutnat? Je

to jen o regionální kuchyni?

Právě že ne, jsou to chutě z celého světa. Byla tady

kamarádka, která pochází z Aljašky, tak dělala

tradiční americké sušenky s čedarem, sestra dělala

sushi a já mexické speciality, třeba kuře, sušenky a

polévku. Moje teta zase pochází z Maďarska, tak

dělala perkelt. Samozřejmě ale byla i domácí

kuchyně, jedna paní dělala třeba čistě moravskou,

chtěla ji popularizovat.

Máte nápady, kam akci dále posunout?

Chceme třeba uspořádat současně i malý bazárek oblečení a promítat nějaký film. To by bylo v

říjnu, další Restaurant Day potom vychází na listopad. Cílem je oživit veřejný prostor, dát ho k

dispozici lidem, aby se mohli setkávat. Moc by se mi třeba líbily šachové stolky, co mají v

některých městech, pro začátek by ale stačilo třeba přidat pár laviček na ulice, aby si lidé mohli

jen tak sednout a popovídat si.

V Jeseníku jste akci rozjeli mezi prvními u nás, p řipojují se postupn ě i další m ěsta?

Jeseník byl asi třetím místem u nás, udělali jsme i web s informacemi a právě zde si lidé z dalších

měst hledali informace. Když dali do vyhledávání Restaurant Day, tak jim to nabídlo právě ten

Fotogalerie

Zobrazit fotogalerii
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Jesenický. Takže se pak na nás obraceli třeba z Olomouce a dalších měst. Nejsou ale nijak na

sebe navázaní, pořádají to lidé sami pro sebe, bez nějaké formální organizace. Navzájem si ale

poradíme.

Co pro vás bylo p ři organizaci nejsložit ější?

Propagovat to, aby se lidé o akci vůbec dozvěděli. Třeba co se týče záboru veřejné plochy, tak se

to dá elegantně obejít tím, že si to lidé udělají na vlastním pozemku, tak to třeba udělali v

Berouně.

Jaká je hlavní myšlenka celé akce?

Restaurant Day věří, že když lidé dostanou svobodu něco dělat, tak za to automaticky převezmou

i odpovědnost. Zatím to tak je a všichni jsou s tím spokojení. Jde hlavně ale o oživení města, aby

spolu lidé trávili víc času i jinde, než v supermarketu nebo u doktora. Jde o to, že každý má právo

a moc své město ovlivnit, oživit veřejný prostor vlastní vůlí.
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